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خبر  ادامه از صفحه اول

اقتصاد

نکاتی درباره یادداشت
روزنامه «شرق»  

... نیز در تاریخ ۲۷ اسفند ۹۸ مورد موافقت رهبر 
معظم انقلاب قرار گرفت.

این عفو که ضوابط آن مورد تأیید و موافقت رهبر 
انقلاب قرار گرفته بــود، ویژگی های منحصر به فردی 
داشت و علاوه بر تعداد بالای شمولیت که منجر به 
آزادی حدود ۱۰ هزار زندانی می شــود، برای اولین بار 
شامل زندانیان امنیتی با پنج سال مجازات حبس نیز 

می شد.
بخش عمده ای از ۱۰ هزار زندانی که به واســطه 
ایــن عفو از زندان ها آزاد می شــدند؛ البتــه تا قبل از 
تاریــخ موافقت رهبــری انقلاب با عفو به واســطه 
بخش نامه رئیس قــوه قضائیه به مرخصی نوروزی 
رفتــه بودند و در واقع عفو باعث شــد کــه دیگر به 

زندان مراجعت نکنند.
علاوه  بر  این تمهیدات موج دوم اعطای مرخصی 
به زندانیــان نیز بر اســاس تصمیم ریاســت قوه در 
تاریخ ۱۰ فروردین اعلام شــد. بر اساس این مرخصی 
زندانیانی که در ایام مرخصی حســن رفتار داشتند و 
رفتار غیرقانونی و مجرمانه از آنها ســر نزده است، تا 

آخر فروردین ۹۸ تمدید شد. 
همچنین بر اساس این دستور همه مراکز قضائی 
موظف شــدند وضعیت زندانیانــی را که به هر دلیل 
نتوانســته بودنــد از مرخصــی اســتفاده کننــد، در 
کمیته ای ویژه مجددا بررســی کــرده و تا حد امکان 

دایره زندانیان شامل مرخصی را گسترده تر کنند.
همچنین بر اســاس تصمیمی کــه در موج دوم 
اعطــای مرخصی هــا گرفته شــد، مقرر شــد درباره 
متهمانی که با قرار تأمین بازداشــت هســتند و هنوز 
پرونــده آنها بــه محکومیت منجر نشــده و به طور 
طبیعی نمی توانند از مرخصی اســتفاده کنند، همه 
قرارهای تأمین منجر به بازداشــت از طرف مقامات 
قضائــی بازنگــری شــود و در چارچــوب ضوابط و 
مقررات و با نظر ارفاق و مدارا چنانچه شرایطی مهیا 
باشــد، برای تخفیف قرارهای تأمین مبادرت شود تا 
زندانیــان تحت قرار هم بتوانند بــا تخفیف تأمین از 

زندان آزاد شوند.
از ســوی دیگــر ســازمان زندان ها بــا همکاری 
دادگســتری اســتان ها و وزارت بهداشــت و درمان 
اقدامات بی ســابقه و دامنه داری برای ایجاد شرایط 
بهداشتی مناسب در زندان ها انجام دادند و با دستور 
رئیس قوه قضائیه ورودی به زندان ها هم به حداقل 
رســانده شــد؛ به طوری که در طول دو ماه گذشته از 
صدور قرار بازداشت جدید تا جایی که از لحاظ قانونی 

امکان داشته، امتناع شده است.
مجموعــه ایــن اقدامــات یک تصمیــم اجرائی 
کم نظیر در تمام دنیــا بود و همان طور که در فضای 
رســانه ای نیز منتشــر شــد، مورد توجه رســانه ها و 
شــخصیت ها از جمله خانم میشــل باچلت، کمیسر 
عالی حقوق بشــر ســازمان ملل، قــرار گرفت. او در 
بیانیه ای رسمی ایران را به عنوان نمونه ای برای دیگر 
کشــورها در زمینه تضمین حق سلامتی زندانیان در 

مقابله با بیماری کرونا معرفی کرد. 
روزنامه انگلیسی گاردین هم در روزهای گذشته 
با اشــاره به تجربه موفق ایران در آزاد کردن زندانیان 
برای حفظ سلامتی آنها، از دولت انگلیس خواست 

زندانیان در این کشور را با همین شیوه آزاد کند.    
این نکته در حالی درخور توجه است که بسیاری 
از کشــورها بعد از اینکه ایران طرح اعطای مرخصی 
را اجرا و بیش از صد هزار زندانی خود را به مرخصی 
فرستاد، تازه درصدد برآمدند که مقدمات قانونی این 

طرح یا مشابه آن را اجرا کنند.
وزارت دادگستری انگلستان در تاریخ ۱۵ فروردین 
که موج دوم اعطای مرخصی ها در ایران هم اجرائی 
شــده بود و بعد از آنکه تســت کرونای ۸۸ زندانی 
انگلیسی مثبت اعلام شد و بیش از هزارو ۲۰۰ مورد 
مشــکوک دیگر نیز در زندان های سراســر این کشور 
تحت قرنطینــه قرار گرفتند، اعلام کرد فقط به چهار 
هزار زندانی بــرای مقابله با شــیوع کرونا مرخصی 
خواهد داد.  این در حالی اســت که زندانیان موجود 
در کشــور انگلستان بر اساس آمارها بیش از ۸۰ هزار 
نفر هســتند و در واقع فقط کمتــر از پنج درصد آنها 
اجازه استفاده از امکان این مرخصی را دارند.با همه 
این اوصــاف اتحادیه زندان های انگلیس نیز با اینکه 
از این اقدام دولت اســتقبال کرده؛ اما درباره فشــار 
کاری که به کارکنان زندان ها برای تشــریفات قانونی 
اعطای این چهار هزار مرخصی  وارد می شــود، ابراز 
نگرانی کرد! ترکیه نیز بعد از روزها کشمکش درباره 
وضعیت زندانیان در این کشور در روز ۲۶ فروردین به 
صورت رسمی اعلام کرد برای محافظت از سلامتی 
زندانیان به تعداد محدودی از آنها مرخصی خواهد 
داد که البته شــامل زندانیانی مانند روزنامه نگاران، 

فعلان سیاسی و... نمی شود.
آمریــکا نیــز در این بین با ســه ویژگی بیشــترین 

نگرانی ها را برانگیخته:
اولا آمریکا رکورد بیشــترین تعداد زندانی در دنیا 
با بیش از دو میلیون و ۳۰۰ هزار نفر را در اختیار دارد.
ثانیا بالاتریــن آمار مبتلایان به کرونــا در دنیا نیز 
متعلق به این کشــور اســت. و ثالثا وضعیت وخیم 
بهداشــتی و خدماتی در زندان های این کشور که در 
اختیــار بخش خصوصی اســت و در آنها از زندانی 
به عنوان نیروی کار اجباری استفاده می شود، همیشه 

مورد نگرانی محافل بین المللی بوده است. 
بر اساس گزارش اســکای نیوز در روزهای گذشته 
بیش از هزارو ۳۰۰ نفر از زندانیان و کارکنان زندان ها 
در آمریکا به کرونا مبتلا شــده اند و ۳۲ نفر از آنها نیز 

جان باختند.

کمک بلاعوض به ۳ میلیون قشر 
آسیب پذیر شنبه واریز می شود

دومین مرحله کمک بلاعوض دولت (برای دوران  �
شیوع کرونا) شــنبه و کمک ویژه ماه رمضان دوشنبه 
آینده به حســاب سرپرستان حدود ســه میلیون نفر 
نیازمند شناسایی شــده واریز می شود.به گزارش مهر، 
مهدی قمصریان سخنگوی ســازمان برنامه وبودجه 
کشور در توییتی نوشت: دومین مرحله کمک بلاعوض 
دولت شنبه و کمک ویژه ماه رمضان دوشنبه آینده به 
حساب سرپرستان حدود سه میلیون خانواده نیازمند 
این کمک های  شناسایی شــده واریز می شــود.میزان 
بلاعوض بر اساس بعد خانوار از ۲۰۰ هزار تا ۶۰۰ هزار 
تومــان خواهد بود. دو مرحلــه کمک بلاعوض دیگر 
اردیبهشت و خرداد واریز می شود.گفتنی است؛ برای 
خانوارهای یک نفره ۲۰۰ هزار تومان، دونفره ۳۰۰ هزار 
تومان، ســه نفره ۴۰۰ هزار تومان، چهارنفره ۵۰۰ هزار 
تومان و خانوار پنج نفره یا بیشتر ۶۰۰ هزار تومان واریز 

می شود.

قیمت سکه به ۶ میلیون و ۴۹۰هزار 
تومان رسید

قیمت ســکه طرح جدیــد ۲۷ فروردین ۱۳۹۹ در  �
معاملات بازار آزاد تهران به شش میلیون و ۴۹۰ هزار 
تومان رسید.به گزارش مهر، قیمت سکه طرح جدید 
۲۷ فروردیــن ۱۳۹۹ در معاملات بــازار آزاد تهران به 
شش میلیون و ۴۹۰ هزار تومان رسید.قیمت هر قطعه 
ســکه تمام بهار آزادی طرح قدیم به شــش میلیون 
و ۲۵۰ هزار تومان، نیم ســکه ســه میلیون و ۲۲۰ هزار 
تومان، ربع سکه یک میلیون و ۹۰۰ هزار تومان و سکه 
یک گرمی به ۹۸۰ هزار تومان رســید.هر اونس طلا در 
بازارهای جهانی ۱۷۱۹ دلار و ۱۳ سنت و هر گرم طلای 

۱۸ عیار نیز ۶۳۹ هزار و ۹۲۳ تومان است.

آغاز عرضه همگانی سهام دولت 
از هفته دوم اردیبهشت 

وزیــر امــور اقتصــادی و دارایی از آغــاز عرضه  �
همگانی سهام به صورت صندوق های سرمایه گذاری 
قابل معامله در بازار سرمایه از هفته دوم اردیبهشت  
خبــر داد و گفت: در این روش بــرای افرادی که برای 
نخســتین بار اقدام به خرید ســهام ایــن صندوق ها 
می کنند، تخفیف داده می شــود.به گزارش تســنیم، 
فرهاد دژپسند در حاشیه نشست هیئت دولت، اظهار 
کرد: امروز، یک روز تاریخی در بازار سرمایه است که با 
همکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی توانستیم 
سهام یکی از بزرگ ترین هلدینگ های کشور را در بازار 
ســرمایه عرضه کنیم.وزیر اقتصاد افــزود: این اقدام 
باعث افزایش عمق بازار سرمایه شده و پاسخ مناسب 
و مثبت به کسانی است که علاقه مند هستند در بورس 
سرمایه گذاری کنند.دژپسند اضافه کرد: همچنین با این 
عرضه، عملکرد هلدینگ شستا به صورت شفاف و در 
محیط شیشه ای مورد رؤیت همه قرار می گیرد. سایر 
بنگاه های بزرگ نیز می توانند این تجربه را تکرار و برای 
تأمین مالی، سهام خود را در بازار سرمایه عرضه کنند.
وزیر اقتصاد تصریح کرد: این عرضه، آخرین اقدام برای 
عرضه ســهام نبوده و این روند ادامه خواهد داشت.
دژپسند ابراز کرد: همین طور که رئیس جمهوری امروز 
تأکید داشــت، با هماهنگی بــا وزارت صنعت، برای 
عرضــه هلدینگ های متعلق بــه وزارت صنعت نیز 

اقدام می شود.

۱۶۰۰میلیارد تومان اقساط 
واگذاری ها به خزانه واریز نشد

بر اســاس گزارش تفریغ بودجــه ۹۷، از ۱۵۰ هزار  �
میلیــارد تومان خصوصی ســازی تنهــا ۲۳ درصد به 
بخــش خصوصی واقعی واگذار شــده، ۱۶۰۰ میلیارد 
از اقســاط واگذاری ها به خزانه واریز نشده و علاوه بر 
موارد خصوصی ســازی از طریق مذاکره، شش شرکت 
نیز به اعضای هیئت مدیره واگذار شده است.به گزارش 
تسنیم، بررسی گزارش تفریغ بودجه سال ۱۳۹۷ نشان 
می دهــد در بخش مربــوط به عملکــرد وزارت امور 
اقتصاد و دارایی آمده است طبق ماده ۳۰ قانون الحاق 
برخی مــواد به قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی 
دولت دو شــرکت  بیمه مکلف به واریز ۱۰ درصد حق 
بیمه های دریافتی به حساب خزانه بودند و مسئولیت 

حسن اجرای آن بر عهده بیمه مرکزی بوده است.

فائو ۵۰۰ هزار دلار جهت کنترل ملخ 
صحرایی به ایران اختصاص داد

ســازمان خواربار و کشــاورزی ملل متحد (فائو)  �
از اختصــاص ۵۰۰ هــزار دلار بودجه تکمیلی جهت 
تقویــت همکاری های فنــی خود با ایــران در زمینه 
کنترل و مقابله با هجوم ملخ های صحرایی خبر داد.
به گزارش ســازمان خواربار و کشــاورزی ملل متحد 
(فائو)، هم زمان با افزایش ریزش ملخ های صحرایی 
در مناطق جنوب غرب آسیا و شرق آفریقا، این سازمان 
بودجه ای تکمیلی معادل ۲۰۰ هزار دلار را برای تقویت 
ظرفیــت و توان فنــی ایران جهت کنتــرل ملخ های 
صحرایی اختصاص داد.پیش تر و براساس توافقی که 
در تاریخ ۲۸ اسفند ۱۳۹۸ ما بین فائو و سازمان حفظ 
نباتات ایران منعقد شده بود، فائو بودجه ای ۳۰۰ هزار 
دلاری را بــرای پروژه همکاری های فنی «اقدام فوری 
جهت ظرفیت سازی کنترل هجوم ملخ های صحرایی 
در جمهوری اســلامی ایران» اختصاص داده بود که 
با توجه به اختصاص بودجه ای تکمیلی از سوی این 

سازمان، این مبلغ به ۵۰۰ هزار دلار رسیده است.
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شرق: همیــن چند روز پیش بود که معاون 
بــه  دســتوری  در  رئیس جمهــوری  اول 
دســتگاه های اجرائی اعلام کرد: «به دلیل 
خصوصی ســازی  از  دســت  فضاســازی 
برندارید. ممکن است به خصوصی سازی ها 
از  منتقــدان  اگــر  امــا  باشــد  وارد  نقــد 
خصوصی ســازی ناراحــت هســتند، بهتر 
است بخواهند که از سیاست های اصل ۴۴ 
صرف نظر شود». اشاره اسحاق جهانگیری 
بــه نقدهایی اســت که از ســال گذشــته 
بنگاه های  اقتصادی  ناموفق  کارنامه  درپی 
خصوصی شده ازسوی نخبگان، کارشناسان 
و افــکار عمومی مطرح می شــود. گرچه 
هنــوز بــه انتقادهای وارده پاســخی داده 
نشــده است، اما موتور واگذاری ها با قدرت 
بــه کار خود ادامه می دهد. دیروز ۱۰درصد 
از سهام مستقل شستا به ارزش هفت هزار 
میلیاردتومــان در بازار بورس عرضه شــد؛ 
اقدامــی که با نظــرات موافــق و مخالف 

بسیاری همراه بود. متصدیان امور مربوط به شستا در 
وزارت کار آن را اقدامی بی سابقه  در ایجاد شفافیت 
می دانند و مخالفان با این واگذاری معتقدند مشکل 
دالان تودرتوی فســاد چندساله در شســتا را اکنون 
با یک راهبرد نامناســب نمی توانیم شیشــه ای کنیم 
و «ســرنا را از سر گشــادش بزنیم». جالب است که 
برخــی از فعــالان بخــش خصوصی نیــز در میان 
منتقدان واگذاری شســتا هســتند. پدرام ســلطانی، 
عضو اتاق بازرگانی، در گفت وگو با «شرق» واگذاری 
سهام مستقل شستا را انحراف از موضوع اصلی که 
وضعیت مالی شســتا و بنگاه هــای زیرمجموعه آن 
و همچنین شــرایط مالی صنــدوق تأمین اجتماعی 
است، می داند و می پرسد؟ «شرکت های فرعی شستا 
که پیش تر وارد بورس شــده بود، چرا شــفاف نشد؟ 
چرا سودآور نشد؟ چرا انتصابات در آنها و کنترل گری 

در سهام آنها دست نخورد؟»
 شفافیت یا فروش اموال عمومی؟

نام شســتا را پیش تر با انتصابات سیاســی، فساد 
اقتصادی و عدم شفافیت در فهرست هیئت مدیران 
و صورت حســاب های مالی شــنیده بودیم. سازمان 
تأمیــن اجتماعی با ۴۲ میلیون نفــر صاحب تمامی 
سهام شرکت سرمایه گذاری تأمین اجتماعی (شستا) 
است و سال هاست این هلدینگ بزرگ باوجود بیش 
از ۳۰ شرکت زیرمجموعه اصلی و مدیریت مستقیم 
و غیرمســتقیم بیش از ۲۷۰ شــرکت و دارایی بیش 
از ۵۵ هــزار میلیارد تومان در مناقشــه بین واگذاری 
و دولتی بــودن بوده اســت. گرچه ســهام برخی از 
شــرکت های فرعی شســتا تا قبل از این وارد بورس 
شده بود اما دیروز برای اولین بار سهام مستقل شستا 
در بازار سرمایه عرضه شد. بیش از سه سال از اولین 
بحث هــای جدی حول واگذاری شســتا در بورس و 
عرضه آن به بخش خصوصی می گذرد، مخالفان با 
این واگذاری همواره این استدلال را مطرح می کردند 
که دارایی هایی شســتا جزء اموال عمومی محسوب 
می شــود و متعلق به کارگران تحت بیمه ســازمان 
تأمین اجتماعی است و معتقدند که دولت امانت دار 
این اموال است و نباید آنها را به فروش بگذارد،اما با 
عدم شفافیت در شســتا و سیاست های کلی حاکم، 
راهبرد واگذاری و فروش این دارایی ها را راهی برای 
ســوددهی و ایجاد شــفافیت شســتا می دانند. حالا 
دیــروز این راهبرد با عرضه اولیه ۱۰درصد از ســهام 

شستا به واقعیت پیوست.
 ایــن اتفاق از نظر دو طــرف موافقان و مخالفان 
تاریخــی اســت، موافقــان آن را گامــی بــزرگ در 
جهت شفافیت شســتا می دانند و مخالفان ازلحاظ 
گستردگی اراده دولت برای فروش اموال عمومی آن 
را بی ســابقه می خوانند. این واگذاری ها در شرایطی 
است که دولت نیاز شدیدی به تأمین بودجه از سوی 

بازار ســرمایه دارد، تاجایی که کسری بودجه در سال 
۹۹ بــا اتفاقات نفتــی و کرونایی و ادامــه تحریم ها 
بسیار جدی تر از سال های اخیر است و از سوی دیگر 
دولــت در بودجه ۹۹، پیش بینــی درآمدی ۱۱هزار و 
۴۰۰ میلیــارد تومانی از واگذاری شــرکت های خود 
کرده است.دســت اندرکاران عرضه ســهام مستقل 
شستا، شــفافیت را مهم ترین دستاورد ورود شستا به 
بورس معرفی می کنند و برخی فعالان بازار سرمایه 
هم معتقدند ورود ســرمایه شســتا به بورس باعث 
عمیق شــدن این بازار می شــود اما پدرام سلطانی، 
عضو اتاق بازرگانی معتقد اســت هر دو این گزاره ها 

در حد یک ادعاست.
واگذار  را  کارگــران  ســرمایه گذاری  فرمــان  اتاق   

کردیم
او در گفت وگو با «شرق» توضیح داد: کسانی که 
در بازار ســرمایه هســتند، موضوع را در حد عرضه 
اولیه تقلیل داده اند و از دریچه تنگ دیدگاه خود که 
بحث بازار سرمایه اســت، نگاه می کنند. درحالی که 
موضوع شســتا بسیار فراتر از این است که با ورود به 
بازار ســرمایه تمام اتفاقاتی که در سال های اخیر از 
شستا شنیده ایم اعم از فســاد اقتصادی و انتصابات 
مدیریتــی،  اصلاح و شــفافیت به معنــای واقعی و 
کامل در شســتا محقق شود یا ارزش واقعی بازار آن 
کشف شود. این راهبردی که دولت برای شستا اتخاذ 

کرده، در بهترین حالت یک فرار به جلو است.
ســلطانی ادامــه داد: موضــوع هم فقــط بازار 
ســرمایه و مزایــای ورود شســتا به بورس نیســت 
بلکه موضوع خود شســتا و تأمین اجتماعی اســت. 
زمانی که یک شــرکت می خواهد وارد بازار ســرمایه 
شــود، حتی اگر یک شــرکت صنعتی با یک فعالیت 
مشخص باشــد، سلســله ای از اصلاحات ساختاری 
در آن انجام می شــود تــا آماده عرضه باشــد. بعد 
چگونه شستا را در این اندازه و مقیاس، در یک فرایند 
فشــرده بدون هیچ گونه اصلاح ســاختاری و بدون 
هیچ دورنمایی یک راســت به بازار سرمایه می بریم؟ 
نکته مهم این اســت که شرکت سرمایه گذاری تأمین 
اجتماعی، شرکت بالادســتی تأمین اجتماعی است، 
به تعبیــر دیگــر اتاق فرمــان ســرمایه گذاری تأمین 
اجتماعی کشــور است. دولت الان اتاق فرمان تأمین 
اجتماعی را به بورس برده است. درحالی که باید این 
کار از انتها شروع می شد و عرضه کامل شرکت های 
زیرمجموعه شســتا انجام می شــد، آنهــا را بعد از 
اصلاح ســاختاری وارد بــازار ســرمایه می کردند و 
برخی از آنها هم از صنایع خارج می شــدند. شــکل 
بنــگاه داری ســرمایه گذاری تأمیــن اجتماعــی باید 
اصلاح می شــد. برخی از فعالان بازار ســرمایه فکر 
می کننــد حــالا که شســتا وارد بورس شــده، یعنی 
تأمیــن اجتماعی از بنگاه داری خارج شــده اســت. 

درحالی کــه همچنــان انتصابــات و ســهام کنترلی 
کمافی ســابق ادامه دارد، مواردی که باعث فســاد 
در شستا می شــد. آیا مدعیان شفافیت همین مقدار 
اندکی که صورت حســاب های مالی این شرکت روی 
سامانه کدال قرار بگیرد و پیش بینی سود کنند، برای 
شــفافیت کافی می دانند؟ تمــام انتصابات مدیریتی 
در ۲۵۰شــرکت زیرمجموعه شستا کماکان در اختیار 
دولت و گروهی اســت که شستا را در ید قدرت خود 
دارنــد؛ یعنی عمــلا در مبارزه با فســاد هیچ اتفاقی 
نمی افتــد، تنها دل خوش کنک ماجرا این اســت که 
مقدار اندکی از صورت حســاب های مالی شستا روی 
کــدال قرار می گیــرد که این هم به نظر من خدشــه 
فراوان در آن وارد اســت، کافی اســت چند تا از این 
ایراداتی  مالی شــان  شــرکت ها، صورت حساب های 
داشته باشــد، این مانند یک اثر پروانه ای بالا می آید 
تا به صورت حســاب مالی نهایی برسد. برای کسانی 
که در بازار سرمایه هســتند البته پاسخ هایی از قبیل 
اینکــه تعداد دیگری از زیرمجموعه های شســتا هم 
در بورس هســتند، بســیار خوش بینانه است. سؤال 
این اســت که اگر اینها در بورس هســتند، پس چرا 
این فســاد همچنان وجــود دارد، چرا شــرکت های 
فرعی شستا که قبلا وارد بورس شدند، تاالان شفاف 
نشــدند؟ این نکته مهــم را باید درنظــر بگیریم که 
اساسا بازار بورس ما ظرفیت ایجاد شفافیت را ندارد 
که حالا ما شســتا را بــه آن ببریم و فکر کنیم بورس 
یک ناجی برای مبارزه با فســاد است. شفافیت بازار 
بورس در ایران آن چنان که تجربه آن را در این سال ها 
دیدیم، اصلا قابل مقایســه با بورس هایی نیست که 
ســازوکار جاافتاده دارند، نظارت جدی بر آنها است 
و از دولت اســتقلال دارند. بورس ایران عملا تحت 
کنترل چند نهاد عمومی دولتی و شــبه دولتی است. 
ایــن مجموعه ها به طــور خزنده در ماه هــای آینده 
خواهیم دید که این ســهام های شســتا را که مثلا به 
مردم عرضه شــده، جمــع خواهند کــرد. این دقیقا 
همان بلای خصوصی ســازی اســت که بر سر کشور 
آمد و اکنون در شســتا هم دارد اتفاق می افتد؛ یعنی 
در نهایت چنــد مجموعه عمومــی غیردولتی کنار 
دست دولت در شستا می نشینند و دیگر بحث تضاد 

منافع چندین برابر می شود.
 تــا الان دولت دســت بــالا را داشــته و کارگر و 
کارفرما عملا به صورت تشــریفاتی آنجــا بوده اند و 
بعد نهادهــای عمومی پرقدرتی می آیند و می توانند 
هــر مداخله ای در آن انجام دهنــد.او تأکید می کند: 
دیدگاه حاکم فعلی درباره واگذاری شســتا یا خیلی 
ساده اندیشــانه اســت یا از ســرناچاری. می گویند: 
«بالاخره کاچی به از هیچی اســت. بگذار الان شستا 
بیاید و ارزش آن شــفاف شــود»، امــا درواقع دارند 
ســرنا را از سرگشــاد می زنند. شســتا در درجه اول 

یــک انقلاب ســاختاری در خــودش باید 
به وجود می آورد، باید شــروع می کرد به 
تنک کردن خــودش و صنعت به صنعت 
به صورت  زیرمجموعه های خــود  بــرای 
حداکثری تعیین تکلیف می کرد و گام آخر 
می توانست برسد به شستا که در آن زمان 

هم باز جای بحث داشت.
 آنها بی که به بورس بردید، چرا شــفاف 

نشدند؟
سلطانی در اســتدلال های موجود در 
دفاع از واگذاری شســتا به یک «مغلطه» 
اشــاره و عنوان می کند: می گویند در همه 
جای دنیــا صندوق های بازنشســتگی در 
بورس هســتند امــا چرا به ایــن واقعیت 
توجــه نمی کنند که ایــن صندوق ها جزء 
آخریــن مجموعه هایــی بودند کــه وارد 
بورس شــدند نه اولیــن آن. بنابراین این 
مثال آوردن فقط یک مغلطه است. همان 
شرکت های فرعی شســتا که تاکنون وارد 
بورس شــده اند، هنوز قریب به اتفاق ســهام کنترلی 
آن دست شستاست. کســانی که اعلام می کنند، این 
مجموعــه فقط ۳۵۰۰ میلیاردتومان ســودش بوده، 
چرا به دلایل آن اشــاره نمی کنند؟ مگر این شرکت ها 
در بــورس نبودند، پس چرا ســودآور نشــدند؟ چرا 
مدیریت کارآمدی بالای ســر آن نبوده؟ کلی ســؤال 
روی میز موجود اســت که بی پاســخ مانده است. از 
یک ســال و نیم گذشــته بانک مرکزی تمام بازارهای 
مــوازی را قفل کرده و به همین دلیل بازار ســرمایه 
تــورم قیمــت پیــدا کــرده، فعــالان بازار ســرمایه 
نمی خواهنــد قبول کنند اما این رشــد بورس قطعا 
حباب اســت. در اقتصادی مثــل اقتصاد امروز ایران 
رشــد ۶۰۰درصدی بورس کاملا مشــخص است که 
در تناســب با اقتصاد نیســت. صنایعی که زمین گیر 
شــده اند، بانک هایی کــه مطالبات معــوق دارند و 
خودروسازی ها همگی سهامشان دارد رشد می کند. 
این چطور ممکن است؟ ایراد به اقتصاد بیمار فعلی 
بازمی گردد و از این وضعیت سوءاســتفاده می شود. 
خدا می داند چند ماه دیگر چه سرنوشــتی در انتظار 
بازار ســرمایه خواهد بود. پیش بینی می کنم، کسانی 
که این سهام را خریدند، متضرر می شوند و درنهایت 
این سهام با قیمت پایین به نهادهای عمومی خواهد 
رسید. مشــکلات مدیریتی شستا باقی خواهد ماند و 
این داستان شفافیت سازی هم فراموش می شود.به 
گفته ســلطانی مبلغی که از سهام شستا به فروش 
مــی رود، مانند قطــره ای آب در دیگ مــذاب ذوب 
می شود. ما با صندوق تأمین اجتماعی مواجه هستیم 
که وضعیت آن بسیار بد است، دولت به شدت به آن 
بدهکار اســت و توانایی پرداخت مستمری ها همین 
الان به گونه ای است که تأمین اجتماعی مجبور است 

از بودجه دولت برای تأمین آن استفاده کند.
 در چنیــن وضعیتــی خــود را مجبــور دیــده 
کــه اموالــش را بفروشــد، ســهام بفروشــد تا پول 
مستمری بگیران را پرداخت کند. درحال حاضر هشت 
صندوق بازنشستگی کشــور عملا ورشکسته هستند 
و صنــدوق تأمین اجتماعی هــم وضعیت بهتری از 
دیگران ندارد. ما بجد نیاز به اصلاح ساختاری داریم 
و نمی توانیم با اقداماتی مانند اقدام اخیر، ذهن ها را 
از اصل موضوع منحرف کنیم. کانون محوری بحران 
تأمین اجتماعــی ارتباط معیــوب دولت، مجلس و 
صندوق تأمین اجتماعی و انتصابات مدیریتی و مالی 
شستاست.به هرحال دیروز عرضه اولیه سهام مستقل 
شستا در بازار سرمایه با هدف ایجاد «شفافیت» انجام 
شــد و با اســتقبال بازیگران اقتصادی بورس همراه 
بود. در ادامه انجام این اقدام، «شــرق» آمادگی دارد 
تا بتواند از نقطه نظرات مدیران شســتا و شرکت   های 
فرعی آن و دیگر موافقان عرضه سهام شستا بهره مند 
شده و اظهارات آنان را برای مخاطبان منعکس کند. 

شرق: آن قدر اســتقبال از وام یک میلیونی ۱۲ درصدی کم بود که دولت 
خــود کوتــاه آمد و اعلام کــرد به همه سرپرســت ۲۳ میلیــون خانوار 
یارانه بگیر در کشور، این وام یک میلیونی قرض الحسنه را پرداخت خواهد 
کرد و اقساط ماهانه آن هم ۳۵ هزار تومان است که از یارانه هر ماه کسر 
می شــود. قرار شده ۲۳ هزار میلیارد تومان به این طریق بین خانوارهای 
یارانه بگیر کشور توزیع شــود. هرچند این اقدام در نفس عمل، توجه به 
فشاری است که بر عموم مردم در دوران شیوع کرونا و بحران اقتصادی 
ناشــی از آن وارد شده، اما با وجود عدالت ظاهری ای که در پرداخت به 
حســاب ۲۳ میلیون خانوار وجود دارد، باطن تبعیض آمیز آن محل نقد 
جدی قرار گرفته اســت. باید در نظر داشــت پرداخت یارانه به حســاب 
خانوار به تعداد اعضای خانواده بســته اســت و مجموع آن به حساب 
سرپرست خانوار واریز می شود، اما مقرر شده یک میلیون بدون توجه به 
تعداد هر خانوار (یک نفره یا ۱۰ نفره) به  صورت یکســان به حســاب هر 
سرپرست یارانه بگیر واریز شود. فارغ از اینکه آیا یک میلیون تومان برای 
تأمین معیشــت خانوار در بحران کنونی کافی هست یا نه، باید پرسید آیا 
ایــن یک میلیون تومان برای یک خانوار یک نفــره به همان میزان به کار 
خواهد آمد که برای یک خانوار ۱۰نفره؟کارشناسان با طرح انتقاداتی به 
این ایده، پیشنهاد کرده اند که دولت به بانک اطلاعاتی که با صرف هزینه 
فراوان در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تهیه شــده مراجعه کند یا 
قواعد آن را در نظر بگیرد تا لزومی نداشــته باشــد به همه خانوارها در 
هر دهکی به یک میزان، وام قرض الحســنه بپردازد. رجوع به این بانک 
اطلاعاتــی، در کنار ایده حــذف دهک پنجم به بــالا و توزیع تمامی ۲۳ 
هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده برای دهک های باقی مانده با ارقام 

بالاتر، مطرح شده است. توزیع پلکانی این رقم نیز یکی دیگر از ایده هایی 
است که در بین گزینه های مطروحه دیده می شود.

  عدالت در عین بی عدالتی
بایزیــد مردوخی، اقتصاددان، در تحلیل این طرح دولت می گوید: این 
اقدام دولت یک ژســت سیاســی اســت؛ مثل اربابی که به همه رعایای 
خود به مناســبتی هدیه می دهد. دولت قطعا می داند که تعداد اعضای 
خانوارهــا متفاوت اســت و اگر چنین نکرده، احتمالا به دلیل ســهولت 
پرداخت به  صورت یکســان برای رفع تکلیف است.  مردوخی در ادامه 
می افزایــد : در ماهیت ایــن اقدام دولت، هم عدالت وجــود دارد و هم 
بی عدالتی. توجه به تمامی شــهروندان کشــور، اما نتیجه این توجه به 
 نوعی تبعیض آمیــز خواهد بود.این اقتصاددان بــا تأکید بر اینکه دولت 
باید از پایگاه اطلاعاتی وزارت تعاون،  کار و رفاه اجتماعی اســتفاده کند، 
تصریح می  کند: برای جمع آوری داده هــا در این پایگاه اطلاعاتی، هزینه 
بســیاری صرف شده تا در مواقعی چنین، از این سیستم جامع اطلاعاتی، 
بهره بــرداری شــود و نمی دانــم علت عدم اســتفاده از ایــن داده های 
اطلاعاتی موجود چیســت؟مردوخی معتقد اســت که صرف ۲۳ هزار 
میلیارد تومان بــا مراجعه به داده های اطلاعاتــی موجود و در صورت 
توزیع عادلانه آنها با توجه به ابعاد هر خانوار و البته دهک های درآمدی 
نیازمند، کافی اســت. بااین حال می گوید اینکه اندکی بیش از این هم از 
سوی یک دولت خیرخواه در یک حکمرانی خوب، صرف شود، می تواند 

بهتر هم باشد.
  تبعیضی به ضرر خانوارهای پرجمعیت

محمدتقی فیاضی، کارشناس اقتصادی، نیز در گفت وگو با «شرق» بر 

ایــن طرح دولت، نقد وارد کرده و می گوید: مهم ترین اشــکال این طرح، 
تبعیض ناروایی است که در آن نهفته. یارانه نقدی به تعداد افراد خانوار 
به حساب سرپرست خانوار واریز می شــود، اما این مبلغ به  طور یکسان 
به حساب همه سرپرست های خانوار واریز می شود. این تبعیض به ضرر 

خانوارهایی است که جمعیت آنها بیشتر است.
فیاضی ادامه می دهد: احتمالا محدودیت منابع مالی دولت ســبب 
می شــود که این گونه عمل  کند. بااین حال توجیه مناسبی نیست. دولت 
می تواند با پلکانی کردن پرداخت این کمک هزینه در دهک های مختلف 
(فرضا خانوارهای تک نفره، ســه نفره، پنج نفره، هفت نفره و هفت نفر به 
بالا)، همان گونــه که در هدفمندی یارانه ها توصیه شــده بود، اقدام به 
حمایــت از خانوارهای با درآمد کمتر کند. این اقدام به عدالت نزدیک تر 
بود، اما به نظر می رســد دولت به دلیل کمبود منابع مالی، به این موارد 
نیز فکر نکرده باشد.این کارشــناس اقتصادی در ادامه راهکار دیگری را 
هم با توجه به کمبود منابع مالی دولت، پیشــنهاد می دهد. او می گوید: 
شــاید بهتر باشــد دولت ۲۳ هزار میلیارد را بین همه ۲۳ میلیون خانوار 
یارانه بگیر توزیع نکند و تنها به دهک های مشخصی که در معیشت خود 

دچار آسیب جدی شده اند، کمک هزینه بپردازد.
  خانوارهای کم درآمد را می توان شناسایی کرد

فیاضی می گویــد:  اگر بتوانیم (که می توانیــم) خانوارهای کم درآمد 
را احصا کنیم، این مشــکل قابل حل اســت و حتی می توان پرداخت به 
خانوارهای کم درآمد را از یک میلیون به سه تا چهار میلیون هم تقویت 

کرد. 
ادامه در صفحه ۵

«شرق» تجربه واگذار ی قبلی شرکت های فرعی شستا را بررسی کرد

مخالفان واگذاری شستا چه می گویند

کارشناسان در گفت وگو با «شرق» طرح  دولت برای حمایت از مردم در بحران کرونا را نقد می کنند
نادیده گرفتن تعداد اعضاى خانواده در بسته حمایتى
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